

Anthology 0 0 haanxi

FOIK

ong



陕西省重大文化精品项目

Anthology

0

30

0

R 百 千 重 フライ 米 占 I 目

简谱版

赵季平

冯健雪 黎琦

编著

上海音乐出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

陕西民歌金曲 30 首(简谱版)/ 赵季平, 冯健雪, 黎琦编著 - 上海: 上海音乐出版社, 2015.11

ISBN 978-7-5523-0922-5

Ⅰ. 陕… Ⅱ. ①赵… ②冯… ③黎… Ⅲ. 民歌-歌曲-陕西省-

选集 IV. J642.224.1

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2015) 第 237488 号

协作: 陕西演艺集团

书 名: 陕西民歌金曲 30 首 (简谱版)

编 著: 赵季平 冯健雪 黎 琦

出品人: 费维耀 责任编辑: 杨海虹 封面设计: 陆震伟 印务总监: 李霄云

出版: 上海世纪出版集团 上海市福建中路 193号 200001

上海音乐出版社 上海市绍兴路7号 200020

网址: www.ewen.co

www.smph.cn

发行: 上海音乐出版社

印订: 上海书刊印刷有限公司

开本: 890×1240 1/16 印张: 5.75 插页: 4 谱、文: 92 面

2015年11月第1版 2015年11月第1次印刷

印数: 1-2,000 册

ISBN 978-7-5523-0922-5/J · 0830

定价: 88.00元

读者服务热线: (021) 64375066 印装质量热线: (021) 64310542

反盗版热线: (021) 64734302 (021) 64375066-241

郑重声明:版权所有翻印必究

序言

陕西民歌与民歌中国



在中国民歌文化的版图上,陕北民歌受黄河母体乳汁滋育生成,关中民歌受黄河子河渭水滋育生成,陕南民歌受长江支流汉水滋育生成。三方水土丰饶竞秀,使陕西民歌同时拥有黄河文化和长江文化的血脉灵性,成为中国民歌海洋中最具原根性、民族性、代表性的民歌大系。

民歌作为中华母体文化的一脉,与生俱来就依附农耕文明的演进传承着、流变着。 打开五千年文化典籍,被誉为第一部乐歌总集的《诗经》,半数歌章都在陕西厚土上生成, 发祥于周南故地(今陕西省合阳县洽川)的《关雎》,以"风之始也"列为卷首,成为中华 文明史灿烂的文化开篇。

民歌作为中华母体文化的血流,始终伴随岁月长河的浪淘风簸、沥沙澄金。遗憾的是受古代科学进步程度的影响和音声曲谱保存条件的制约,从周秦汉唐的乐府声诗到宋元明清的词调曲令,历朝历代民歌的有声旋律几乎丧失殆尽。只有少量民歌旋律以口耳相传的方式在民间艰难保存下来,才有了今天我们能听到的活态音乐化石。

回溯中国民歌百年文化传播史,1939年在延安成立的中国民歌研究会(后改名中国民间音乐研究会),是由19位鲁艺音乐家组成的研究中国民歌的第一个现代文化团体。三年里他们下乡采风收集民歌2000余首,整理油印的《陕甘宁边区民歌》是以陕北民歌为主体的第一本简谱歌集。1942年后在延安兴起的以新秧歌运动为标识的边区群众歌咏活动,是当时最澎湃的一波民歌传播浪潮。唱响的大量红色民歌经典和传统民歌金曲,对后来一个时期中国音乐的审美形态产生重要影响。

新中国成立后,上世纪六十年代初由中国音乐家协会发起,各省市自治区音乐家协会组织的民歌普查采集活动,采集各民族民歌达 40 方首。其中陕西普查采集了陕北、陕南、关中民歌近 15000 首,是全国民歌资源最为丰厚的省份之一。1994 年由文化部、国家民委、中国音乐家协会编纂的《中国民间歌曲集成》30 卷,5250 万字,收入各民族民歌40000 余首。陕西卷 188 万字,收入民歌 1308 首,其中陕北民歌 594 首、陕南民歌 458 首、关中民歌 256 首。这是第一部由国家文化主管部门审订出版的权威性、专业性民歌集成(简谱)志书。

新世纪以来,国家不断加大对优秀传统文化的保护力度,陕北民歌、陕南紫阳民歌和镇巴民歌先后列入"国家非物质文化遗产保护名录",民歌生态得到改善,民歌传承受到重视。同时我们也看到伴随农业文明的现代跨越,社会生产环境的巨大变迁,传统民歌



的生态保护、传承发展面临严重冲击和新的挑战,引起尊崇中华优秀传统文化的人 们对母体文化安全和陕西民歌生态前景的深切关注。

《陕西民歌金曲 30 首》是陕西音乐家依照陕西建设文化强省,实施八大文化工程"民歌繁荣工程"的要求,怀着对优秀传统文化的敬畏之心、钟爱之情、传承之任,提出民歌创新、民歌惠民的文化项目。希望通过对陕西民歌的再学习再认识,选取众口皆碑的优秀民歌为母本,本着"守根固本,活态传承"的宗旨,进行从生活层面到艺术精神的转化、创造和创新,把原生民歌相对粗放的文化品格和音乐品质,尽可能拓展、提升到声乐作品和艺术精品的理想程度。让被赋予新的时代内涵和现代表达形式、焕发新的生命活力的陕西民歌,走进学校课堂,走进城乡社区,走进民众心中,唱响陕西,唱响中国,唱响世界音乐艺术之林。

《陕西民歌金曲 30 首》是陕西音乐家在孔子编修《诗经》文化精神的感召下,发扬"向群众学习,向民间学习"的鲁艺传统,借鉴整理陕甘宁边区五首革命民歌的创作经验,以新的音乐思维审美视觉对陕西民歌进行新的解读和诠释,也是一代音乐家民歌观念艺术结晶的现代表达。艺术没有完美,这本民歌金曲难免会有这样或那样的瑕疵与不足,但陕西音乐家的初心可鉴,真情可鉴。这就是他们希望用自己今天对陕西民歌探索实践的一小步,换取明天中国民歌创新发展的一大步。

《陕西民歌金曲 30 首》包括重新整理、编创的 10 首陕北传统民歌和 10 首红色民歌、5 首关中传统民歌、5 首陕南传统民歌。这是国内第一部带有钢琴伴奏谱与简谱配套发行的省版民歌作品专集。我希望陕西音乐家的这个民歌创新实践,能引起全国音乐家特别是年青一代音乐家的关注。我想如果每个省市自治区的音乐家都能像陕西音乐家这样,推出各自的"民歌金曲 30 首",就会有 1000 多首新民歌金曲唱响中国。

那时,实现美丽的"民歌中国梦"将不再遥远……

中国音乐家协会主席

考多

2014年7月20日

Preface



Shaanxi Folk Songs and the Culture of Chinese Folk Music Zhao Jiping (Chairman of Chinese Musicians Association)

In the wealthy culture of the Chinese folk music, Shaanxifolk songsare a major branch most representative and characteristic of both the Chinese indigenous culture and the Chinese national spirit. Consisting of three types defined by the regions where they originated and spread, these folk songs have inherited the essence of two primary Chinese cultural traditions. The northern and central Shaanxi folk songs, the latter also known as Guanzhong folk songs, were cultivated in the center of the Yellow River civilization, while folk songs from southern Shaanxi, born in the area along the Hanjiang River, the biggest tributary of the Yangtze River, were shaped by the southern Chinese civilization represented by the longest river of China. As part of the Chinese national culture, folk songs have almost always evolved on the basis of agricultural civilization. In Shijing (Classic of Poetry), the oldest collection of Chinese poetry, half of the 305 works come from the land of Shaanxi Province; the very beginning of this cherished heritage, Crying Ospreys, originated from Zhounan area, now the town of Hechuan, Shaanxi.

Unfortunately, the Chinese folk songssuffer from the loss of most of its music due to the lack of sufficient notation, a problem shared with many other ancient musical cultures. As a result, only a very small and thus precious part of music has been preserved through an oral tradition.

In the history of conscious preservation of folk music in modern times, one of the early majorevents is the foundation of the Institute of Chinese Folk Song Studies (later renamed as the Institute of Chinese Folk Music Studies) in Yan'an 1939, the first organization, with its 19 members, dedicated to this field. These musicians spent three years gathering more than 2000 folk songs and compiled them into the first collection dominated by northern Shaanxi folk songs. A large-scale movement of singing and spreading northern Shaanxi folk songs began in 1942 and had profound influence on the stylistic features and aesthetics of later Chinese music.

After the foundation of People's Republic of China, Chinese Musicians Association initiated in the 1960s a national activity of collection folk songs. Among the 400,000 songs collected, there were nearly 15,000 coming from Shaanxi, making it one of the provinces richest in folk songs. The remarkable Collections of Chinese Folk Songs, including 400,000 songs in 30 volumes, was finally completed in 1994. Compiled and edited by Ministry of Culture, State Nationalities Affairs Commission and Chinese Musicians Association, they are the first official chorographical official chorographical collection offolk songs in China. The Shaanxi volume had 1308 songs, among which there are 594 from the northern region, 256 the central and 458 the southern.

Since the beginning of the 21 st century, the government hasbeen reinforcing the preservation of cultural traditions. Several subgenres of Shaanxi folk songs have been included into List of

the National Intangible Cultural Heritage. On the other hand, great changes in modern life and society also pose various new challenges to the existence and prospect of folk songs, which is a topic causing more and more concern.

Anthology of 30 Shaanxi Folk Songs is a collective effort made by Shaanxi musicians to reinvigorate this time-honored tradition, on which much of their own artistic creation has been built. Selecting 30 most representative and popular songs and transforming them into art music, this anthology aims to invest the old austere music with contemporary zeitgeist and proper artistic sophistication, making it more accessible in the modern urban life.

The anthology includes 10 northern Shaanxi folk songs, 10 revolutionary folk songs, 5 Guanzhong folk songs and 5 southern Shaanxi folk songs. It is the first folk song collection on provincial level with both numbered musical notation and scores of piano accompaniment. Drawing on earlier experience, the arrangement of these songs gives nwe interpretation to old folk music with modern perspective and techniques.

Art knows no perfection. As compilers and arrangers of this anthology, we are fully aware of the possible defects in our work. However, it is our humble hope that this attempt could draw more and closer attention from musicians all over China, especially the young generation, to the responsibility of keeping our musical living tradition continuously alive.

2014.7.20, Xi'an



目 录



陕北民歌

大下寅刊/李忠命原作 赵李平 张 坚编曲	3
蓝花花/屠冶九编曲	9
五哥放羊/黎 琦编词 屠冶九编曲	11
走西口/贺 艺编曲	14
赶牲灵/张天恩原作	17
揽工调/黎 琦编词 赵季平编曲	19
泪蛋蛋抛在沙蒿蒿林/赵季平编曲	20
猜拳调/李兴池 张 坚编曲	23
跑旱船/张天恩原作	25
一对对鸳鸯水上漂/黎 琦编词 李兴池整理	27
刘志丹/黎 琦编词 赵季平 景建树编曲	29
横山里下来些游击队/王方亮编曲	32
三十里铺/黎 琦编词 赵季平编曲	34
哥哥拉钢枪/黎 琦编词 李兴池 张 坚编曲	36
当红军的哥哥回来了/赵季平 张 坚编曲	38
纺线线 / 刘杰诚词 吕 冰编曲	42
秋 收/贺敬之填词 赵季平编曲	45
拥军秧歌/安 波填词	47
九月的秋风重阳里香/黎 琦填词 赵季平 张 坚编曲	49
远去的岁月一道道虹/黎 琦编词 赵季平 张 坚编曲	50

关中民歌

绣荷包/黎	琦编词	屠冶九编曲	53
扬燕麦/黎	琦填词	屠冶九编曲	56
想情郎/黎	琦填词	屠冶九编曲	58
五更鸟/冯健	雪整理		60
噢觉觉/黎	琦编词	王海天编曲	65

陕南民歌

郎在对门唱山歌/赵季平 张	坚编曲	71
姐儿歌/赵季平 景建树编曲		72
上河涨水下河浑/赵季平 张	坚编曲	74
卖花篮/黎 琦编词 赵季平	景建树编曲	76
莫叫山歌冷了台/黎 琦编词	赵季平 张 坚编曲	79



Content



Northern Shaanxi Folk Songs

The Great Yellow River (arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	3
Lady Lan Huahua (arr. by Tu Yejiu)	9
Wu Ge Herding the Sheep (lyric by Li Qi, arr. by Tu Yejiu)	11
Zou Xi Kou (arr. by He Yi)	14
A Legend of Love on Journey (arr. Tu Yejiu)	17
Song of Long-term Hired Hands (arr. by Zhao Jiping)	19
Missing My Beloved (arr. by Zhao Jiping)	20
Finger-guessing Tune (arr. by Li Xingchi)	23
Pao Han Chuan (comp. by Zhang Tian'en)	25
Mandarin Ducks on the Lake (lyric by Li Qi, arr. by Li Xingchi)	27
Liu Zhidan (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping, JingJianshu)	29
Here Come the Guerrillas (arr. by Wang Fangliang)	32
Sanshilipu (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping)	34
What a Soldier He Is (lyric by Li Qi, arr. by Li Xingchi, ZhangJian)	36
My Husband is Coming Home (arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	38
Spinning (lyric by Liu Jiecheng, arr. by Lv Bing)	42
Autumn Harvest (lyric by He Jingzhi, arr. by Zhao Jiping)	45
Supporting Our Army (lyric by An Bo)	47
Happy Days in Autumn (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	49
Beautiful Times (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	50



Central Shaanxi Folk Songs

Embroidering a Pouch (lyric by Li Qi, arr. by Tu Yejiu)	53
Winnowing the Wheat (lyric by Li Qi, arr. by Tu Yejiu)	56
Lovesickness (lyric by Li Qi, arr. by Tu Yejiu)	58
Early Bird (arr. by FengJianxue)	60
Baby Goes to Sleep (lyric by Li Qi, arr. by Wang Haitian)	65

Southern Shaanxi Folk Songs

Your Singing Touches My Heart (arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	71
Working for My Beloved (arr. by Zhao Jiping, JingJianshu)	72
Fishermenis Song (arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	74
Floristsi Song (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping, JingJianshu)	76
Keep the Singing Contest Going (lyric by Li Qi, arr. by Zhao Jiping, ZhangJian)	79

陕北民歌

Northern Shaanxi Folk Songs



天下黄河

The Great Yellow River

(男声领唱・合唱)

(唼) 2 慢 - $\begin{vmatrix} \mathbf{i} & \mathbf{j} & \mathbf{j} & \mathbf{j} & \mathbf{j} \\ - & \mathbf{i} & \mathbf{j} & \mathbf{j} & \mathbf{j} \end{vmatrix}$ $:(\underline{\mathbf{6525}} \underline{\mathbf{6525}} \underline{\mathbf{6525}} \underline{\mathbf{6525}} \underline{\mathbf{6525}}):$ $6 - \left| \frac{1}{4} \underline{6} \underline{0} \right| : 0 \quad 0$

$$\begin{bmatrix} \underline{6} & \underline{2} & \underline{6} & \underline{5} & 3 & 2 & | & 5 & - & 6 & \underline{0} & | & \underline{6} & \underline{2} & \underline{6} & \underline{5} & 3 & 2 & | & 5 & - & 6 & \underline{0} \\ \underline{L} & + & \underline{L} & \underline{B} & | & \underline{L} & + & \underline{L} & \underline{L} & \underline{B} & | & \underline{C} & \underline{C}$$